

軍事目標

- [第一追加議定書](#) 48 条、51 条、52 条 2 項、54 条

ロシアによるインフラ攻撃（直近の例のみ。原子力発電所への攻撃は除く）

- [NHK 2024 年 3 月 23 日](#)
- [ロイター通信 2024 年 3 月 23 日](#)
- [NHK 2024 年 4 月 11 日](#)
- [ロイター通信 2024 年 4 月 12 日](#)
- [Bloomberg 2024 年 5 月 8 日](#)
- 各国の反応 安全保障理事会第 9625 回会合 [SC/15695](#)（公式議事録は未刊）
 - ロシアを批判する国は、国際法の観点からはどのように批判しているか
 - ロシアはどう反論しているか
- 国際刑事裁判所
 - [2024 年 3 月 5 日 ロシア軍司令官 2 名に逮捕状](#)
“there are reasonable grounds to believe that the two suspects bear responsibility for missile strikes carried out by the forces under their command against the Ukrainian electric infrastructure”
 - [国際刑事裁判所規程](#) 8 条 2 項(b)(ii), (iv)、7 条 1 項(k)

諸国の立場 一般論

- 米 Department of Defense, [Law of War Manual, June 2015 \(Updated July 2023\)](#), pp. 221-222, section 5.6.6.2.
- ノルウェー Chief of Defence, [Manual of the Law of Armed Conflict](#), 2013, Paras. 7.13-7.14.

事例 1 （第二次）湾岸戦争（1990-1991）¹

- 米 Department of Defense, [Conduct of the Persian Gulf War, Final Report to the Congress](#), April 1992, p. 127 (“Electricity Production Facilities”), p. 129 (“Oil Refining

¹ 事例 1・2・3 を含め、関連事例につき、Francesca Capone, [“The Wave of Russian Attacks on Ukraine’s Power Infrastructures”](#), *European Papers*, vol. 8, 2023, p. 741; Ryan Goodman, [“The Obama Administration and Targeting ‘War-Sustaining’ Objects in Noninternational Armed Conflict”](#), *American Journal of International Law*, vol. 110, 2016, p. 663; Niklas S. Reetz, [“Same Same but Different?: Why War-Sustaining Objects Can Be Destroyed but Not Targeted”](#), *Journal of Conflict and Security Law*, vol. 27, 2022, p. 439; Israel D. King, [“The Legality of Attacking War-Sustaining Economic Objects”](#), *Stanford Journal of International Law*, vol. 54, 2018, p. 49; Thomas E. Griffith, Jr., [Strategic Attack of National Electrical Systems](#), Air University Press, 1994.

And Distribution Facilities”).

事例 2 エリトリア・エチオピア戦争（1998-2000）

- Eritrea-Ethiopia Claims Commission, *Partial Award, Western Front, Aerial Bombardment and Related Claims, Eritrea's Claims, 1, 3, 4, 9-13, 14, 21, 25 & 26*, 19 December 2005, para. 121.²

事例 3 対 ISIL (Daech)

- 米
 - Michael R. Gordon, *“U.S. Airstrikes Destroy Scores of ISIS Oil Trucks in Syria”*, *New York Times*, November 17, 2015, p. A11.
 - Eric Schmitt, *“US. Says Its Airstrikes Are Hitting More Significant ISIS Targets”*, *New York Times*, May 26, 2016, p. A8.
- 仏 2015 年 11 月 26 日 オランド仏大統領記者会見
« Ce consensus est nécessaire mais il n'est pas suffisant. Nous devons prendre aussi nos responsabilités. C'est ce que fait la France en frappant les centres opérationnels et les lieux d'entraînement de Daech, en bombardant les sites pétroliers exploités par ce groupe terroriste qui se finance à travers la contrebande du pétrole, nous le savons. »
(仏語を読めない人は DeepL 等を使ってください。)
- 英 2015 年 12 月 2 日 空軍による攻撃

以上

² 同請求権委員会につき、根本和幸「エリトリア・エチオピア武力行使の合法性に関する事件」上智法学論集 51 巻 2 号（2007 年）173 頁。この論考は本資料に示した仲裁判断とは別の仲裁判断に関する評釈であるが、委員会に関する解説部分を参照されたい。